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lp. zgłaszający data
zakres tematyczny, 
opiniowany fragment

treść uwagi, uzasadnienie wniosek zmiany w dokumencie

1
Urząd Marszałkowski Województwa 
Sląskiego - Departament Komunikacji 
Regionalnej

04.04.2023 Projekt SUMP str. 13 

zdanie" "W tym procesie wspieramy Urząd Marszałkowski 
Województwa Śląskiego, który jest organizatorem przewozów 
kolejowych w naszym regionie." - Nieprawidłowe określenie 
organizatora przewozów.

Zgodnie z art.. 7  ustawy z dnia 16 grudnia 2010 r.o publicznym transporcie 
zbiorowym zadania organizatora w przypadku województwa wykonuje  
marszałek województwa.

Skorygowano w dokumencie.

2
Urząd Marszałkowski Województwa 
Sląskiego - Departament Komunikacji 
Regionalnej

04.04.2023
Projekt Prognozy SOOŚ 
str. 19

zdanie "Sporządzony SUMP składa się z jedenastu rozdziałów" - 
wskazanie nieprawidłowej liczby rozdziałów w dokumencie 
SUMP

Projekt dokumentu SUMP składa się z siedmiu rozdziałów
Skorygowano w raporcie dotyczącym prognozy 
środowiskowej.

3
Urząd Marszałkowski Województwa 
Sląskiego - Departament Rozwoju i 
Transformacji Regionu

04.04.2023 str. 38 SOOŚ
Cel strategiczny 1, w obecnym projekcie RPT planowanym do 
przyjecia przez Zarząd, brzmi: Transport przyjazny środowisku i 
łagodzenie zmian klimatu

Zmiana w RPT nastąpiła w wyniku konsultacji społecznych i uwag 
zgłoszonych przez ekspertów Jaspers. Skorygowano w raporcie dotyczącym prognozy 

środowiskowej.

4
Urząd Marszałkowski Województwa 
Sląskiego - Departament Rozwoju i 
Transformacji Regionu

04.04.2023 str. 45 SUMP
Cel strategiczny 1, w obecnym projekcie RPT planowanym do 
przyjecia przez Zarząd, brzmi: Transport przyjazny środowisku i 
łagodzenie zmian klimatu

Zmiana w RPT nastąpiła w wyniku konsultacji społecznych i uwag 
zgłoszonych przez ekspertów Jaspers. 

Skorygowano w dokumencie.

5
Urząd Marszałkowski Województwa 
Sląskiego - Departament Rozwoju i 
Transformacji Regionu

04.04.2023
str. 50 SUMP słabe 
strony/ zagrożenia dla 
scenariusza 1

Należałoby także wskazać na wolniejsze eliminowanie emisji 
pochodzących z transportu

Celem strategicznym SUMP jest całkowita bezemisyjność, która nie będzie 
mogła być osiągnięta w przypadku wyboru scenariusza negatywnego, co nie 
zostało w tym miejscu uwypuklone.

Dodano punkt w sekcji "słabe strony / zagrożenia" 
w Scenariuszu 1.

6
Urząd Marszałkowski Województwa 
Sląskiego - Departament Rozwoju i 
Transformacji Regionu

04.04.2023
str. 51 SUMP słabe silne 
strony/ szanse dla 
scenariusza 2

Warto wskazać jako szansę obniżanie emisji transportowych, a 
przez to zwiększanie atrakcyjności ośrodków miejskich

Redukcja wpływu transportu na środowisko i klimat stanowi 1 z celów 
strategicznych dokumentu. Zatem obniżanie emisji stanowi szansę dla 
realizacji tego celu. 

Dodano punkt w sekcji "mocne strony / szanse" w 
Scenariuszu 2.

7
Urząd Marszałkowski Województwa 
Sląskiego - Departament Rozwoju i 
Transformacji Regionu

04.04.2023 od str. 75
Wskazano poszczególne ryzyka dla pakietów. W dokumencie 
brakuje jednak wskazania w jaki sposób ryzyka te będą 
minimalizowane. 

Określając ryzyka warto wskazać sposób w jaki będą one minimalizowane. 
Na pewno analiza ryzyka został przeprowadzona dla dokumentu, a 
wskazanie działań ograniczających ryzyko wzmocni wiarygodność 
dokumentu

Po ponownej analizie skorygowane zostało 
brzmienie sekcji "Główne ryzyka" na "Główne 
wyzwania" ze względu na fakt, że ryzyka powinny 
być mocniej sprecyzowane i posiadać plan ich 
zarządzania celem minimalizacji. Zostanie to 
zrobione wraz z usczegóławianiem dokumentu dla 
poszczególnych pakietów.

8
Urząd Marszałkowski Województwa 
Sląskiego - Departament Rozwoju i 
Transformacji Regionu

04.04.2023 str. 85
Wskaźnik: Liczba śmiertelnych ofiar wypadków drogowych. 
Budzi wątpliwości spadek liczby ofiar do 0.

Wskaźniki powinny być realne do osiągnięcia i 0 ofiar w przypadku 41 gmin i 
2 mln mieszkańców jest bardzo mało realne do zrealizowania.

Wskaźnik ten wynika z polityki bezpieczeństwa 
ruchu drogowego UE na lata 2021–2030, 
prowadzących do zmniejszenia do 2050 r. liczby 
śmiertelnych ofiar wypadków drogowych niemal 
do zera.

Uwagi od podmiotów publicznych



9
Urząd Marszałkowski Województwa 
Sląskiego - Departament Rozwoju i 
Transformacji Regionu

04.04.2023 str. 85
Wskaźnik: Liczba mieszkańców w promieniu 1 km od stacji kolei 
metropolitalnej. Czy w analizie została uwaględniona 
demografia?

Według prognoz GUS liczba ludności Polski sporo zmniejszy się, a co za tym 
idzie liczba ludności Metropolii również spadnie.

Skorygowano wskaźnik w oparciu o analizę GUS 
"Prognoza ludności gmin na lata 2017-2030 
(opracowanie eksperymentalne)" dla całego 
województwa śląskiego (ponad połowa 
mieszkańców owjewództwa to mieszkańcy 
subregionu centralnego). Dane z bazy pesel z 2022 
roku zostały przeliczone z uwzględnieniem na lata 
2022-2030 (spadek o 3.86%). Następnie obliczono 
liczbę mieszkańców z bazy pesel w zasięgu 1km od 
stacji kolejowych według stanu dzisiejszego oraz 
zakładając budowę nowych stacji kolei 
metropolitalnej (dla 2030 roku). Następnie 
wartość liczby osób z bazy pesel dla zwiększonej 
liczby stacji pomniejszono o 3.86% w opraciu o 
prognozę.

10 UM Katowice Wydział Transportu 05.04.2023
opis scenariuszy działań 
(str. 50-51)

Ramowy program realizacji metropolitalnych dróg rowerowych 
na obszarze GZM velostrady nazywa "metropolitalnymi 
drogami rowerowymi".

Sugerujemy dodatkowo, aby użyć zapisu „metropolitalne drogi rowerowe” 
w miejsce „velostrad”.

Skorygowane w dokumencie.

11 UM Katowice Wydział Transportu 05.04.2023
scenariusz mobilności 
miejskiej (str. 53)

Hierarchia systemu transportowego, rola tramwaju w systemie. 
Proponujemy, aby ująć, jako szybki transport, również połączenia
tramwajowe, poza wymienionymi kolejami regionalnymi oraz liniami
autobusowymi.  

Na etapie diagnostycznym określona została rola 
połączeń tramwajowych w regionie jako istotnych 
wewnątrz jednego lub kilku blisko położonych 
miast, jednak w kategoriach transportu 
metropolitalnego, to kolej ma szansę być 
konkurencyjna czasowo na dłuższych dystansach.

12 UM Katowice Wydział Transportu 05.04.2023  --

Dodatkowo uwzględnić należy potrzeby osób ze szczególnymi potrzebami,
poprzez zastosowanie przepisów ustawy z dnia 19 lipca 2019 r. o
zapewnieniu dostępności osobom ze szczególnymi potrzebami, jak również
potrzeby osób starszych. 

Zadanie 2  w celu operacyjnym 3 zostało 
uzupełnione o stosowny zapis, tak, aby umożliwić 
dalsze wdrażanie rozwiązań.

13 Ministerstwo Infrastruktury 05.04.2023

str. 59 Górnośląsko-
Zagłębiowska Metropolia 
Węzłem Transportowej 
Sieci Transportowej TEN-
T

Usunięcie odniesień do projektu rozporządzenia TEN-T. 

Umieszczanie w dokumencie odniesień do projektu rozporządzenia TEN-T 
nie jest zasadne. Na obecnym etapie nie ma pewności jak będą wyglądały 
ostateczne zapisy (w tym dot. węzłów miejskich) rozporządzenia. Ponadto w 
dokumencie nie ma odniesienia jak wpisanie Metropolii GZM w sieć TEN-T 
przeniesie się na rozwój sieci transportowej regionu. 

Zakres dotyczący sieci TEN-T został usunięty z 
dokumentu.



14 Ministerstwo Infrastruktury 05.04.2023

Str. 71 pkt 7. Stworzymy 
możliwość prostego 
korzystania ze wszystkich 
środków transportu, 
żeby podróż komunikacją 
zbiorowym była 
intuicyjna.

Informacja o planowanych działaniach wymaga 
doprecyzowania.  Ponadto proszę o dopisanie informacji, że 
dane z systemu informacji i nawigacji pasażerskiej będą 
przekazywane do Krajowego Punktu Dostępu do danych o 
podróżach multimodalnych, tworzonego przez Ministerstwo 
Infrastruktury.

Opis planowanego systemu informacji i nawigacji pasażerskiej, przewidujący 
wdrożenie różnorodnych działań, w tym np. stworzenie aplikacji, systemu 
informacji dynamicznej czy informacji pasażerskiej w pojazdach wymaga 
uszczegółowienia. W dokumencie nie wskazano w jaki sposób, w jakim 
terminie i w jakiej kolejności wdrażane będą działania. Nie opisano, czy 
elementy tego systemu już funkcjonują i będą rozwijane, czy usługi będą 
tworzone od podstaw. Czy planowane jest wykorzystanie rozwiązań już 
istniejących w innych polskich miastach lub za granicą. Dane gromadzone w 
systemie powinny byc przekazywane do Krajowego Punktu Dostępu do 
danych o podróżach multimodalnych, tworzonego przez Ministerstwo 
Infrastruktury.

Zakres i sczegółowość proponowanych działań 
będzie stanowić przedmiot osobnego procesu, 
który jest aktualnie na etapie planowania.

Dodano zapis o Krajowym Punkcie Dostępu.

15 Ministerstwo Infrastruktury 05.04.2023

Str. 71 pkt 8. 
Wypracujemy system 
zarządzania ruchem w 
regionie, żeby zmniejszyć 
kongestię i usprawnić 
przejazdy transportem 
zbiorowym.

Informacja o planowanych działaniach wymaga 
doprecyzowania. Ponadto proszę o dopisanie informacji, że 
dane z systemu będą przekazywane do Krajowego Punktu 
Dostępu do danych o podróżach multimodalnych, tworzonego 
przez Ministerstwo Infrastruktury.

Planowane jest stworzenie systemu do gromadzenia danych w czasie 
rzeczywistym, który będzie służył do zbierania informacji dotyczących ruchu 
autobusowego, w szczególności o napełnieniach i opóźnieniach 
pojazdów.Biorąc pod uwagę kompleksowość zadania i potrzebę wdrożenia 
zaawansowanych technologicznie rozwiązań oraz ewentualną wymianę lub 
doposażenie taboru, należałoby co najmniej podzielić działanie na etapy 
wdrażania i określić punkt wyjściowy (już wdrożone działania, możliwe do 
zastosowania rozwiązania etc.). Dane gromadzone w systemie powinny być 
przekazywane do Krajowego Punktu Dostępu do danych o podróżach 
multimodalnych, tworzonego przez Ministerstwo Infrastruktury.

Zakres i sczegółowość proponowanych działań 
będzie stanowić przedmiot osobnego procesu, 
który jest aktualnie na etapie planowania.

Dodano zapis o Krajowym Punkcie Dostępu.

16 Ministerstwo Infrastruktury 05.04.2023 Integracja taryfowa
Informacja o planowanych działaniach powinna zostać 
uszczegółowiona np. poprzez podzielenie działania na etapy. 

Przewidywane jest wprowadzenie w latach 2018-2030 wspólnych biletów 
okresowych dla ZTM i operatorów kolejowych. Biorąc pod uwagę fakt, że 
np. w Tychach wspólny bilet funkcjonuje od 2012 r. wydaje się zasadne 
doprecyzowanie, jakie będą kolejne etapy wdrażania tego rozwiązania do 
2030 r. (np. wskazanie terminów włączania do systemu kolejnych 
obszarów/miast, czy też kolejnych organizatorów i operatorów transportu 
zbiorowego). 

Na ten moment taka deklaracja nie jest możliwa, 
między innymi na wciąż trwające negocjacje oraz 
niedookreślony stan prawny związany  z różnym 
katalogiem ulg dla kolei i komunikacji miejskiej.

17 Ministerstwo Infrastruktury 05.04.2023
Technologie 
bezzałogowe i 
autonomiczne s. 75

Dokument nie precyzuje czy wykorzystania możliwości 
oferowanych przez automatyzację transportu będzie dotyczyło 
transportu powietrznego, czy także drogowego

Wskazane jest rozważenie wykorzystania rozwiązań związanych z
automatyzacją transportu drogowego, w tym zadanego prowadzenia
pojazdów, w ramach MaaS (transport ostatniej mili) w celu zmniejszenia
kongestii i zmniejszenia zapotrzebowania na parkingi oraz usług
komunalnych

Doprecyzowano zadanie 5 w celu operacyjnym V o 
wymiary funkcjonowania transportu 
bezzałogowego.



18 Gmina Miasta Jaworzna 07.04.2023

Opis korytarza 
wschodniego – s. 54 w 
związku z liczbą 
planowanych planów 
mobilności dla 
korytarzy 
transportowych – s. 76

Opis korytarza wschodniego należy rozbudować o potencjał 
węzła jęzor do obsługi nie tylko mieszkańców Jaworzna i 
Mysłowic ale również osób dojeżdżających z terenów sosnowca 
oraz mieszkańców Powiatu chrzanowskiego (przede wszystkim 
mieszkańców Chrzanowa i Libiąża). Liczba mieszkańców 
Chrzanowa jest porównywalna z liczbą mieszkańców 
Oświęcimia. Mimo to mieszkańcy Powiatu chrzanowskiego nie 
zostali uwzględnieni przy definiowaniu potencjału tego 
korytarza transportowego, pomimo faktu, że w innych 
korytarzach uwzględniono Oświęcim i Olkusz. Nadmienić 
należy, że obecnie relację Chrzanów-Katowice obsługuje linia a 
(PKM Jaworzno przy współfinansowaniu ZKKM Chrzanów). Po 
uruchomieniu połączenia kolejowego  Jaworzno Szczakowa-
Katowice przystanki kolejowe Jaworzno Szczakowa oraz 
Sosnowiec Jęzor staną się naturalnymi węzłami 
przesiadkowymi dla mieszkańców Jaworzna i mieszkańców 
Powiatu chrzanowskiego, których ludność wynosi łącznie ok. 
200 0 osób. W związku z powyższym zasadne jest  dodanie do 
opisu korytarza: 
 - kwestii konieczności wyposażenia przystanków kolejowych w 
Jaworznie i Sosnowcu w infrastrukturę park&ride oraz 
bike&ride 
- rozważenia możliwości przedłużenia linii do Trzebini 

W nawiązaniu do uwagi zgłoszonej 10 lutego 2023r. dotyczącej niepełnego 
opisu  korytarza wschodniego została udzielona odpowiedź: ,,Do 
szczegółowego przeanalizowania podczas prowadzenia prac nad planami 
mobilności dla poszczególnych korytarzy.” Natomiast PAKIET II: DOBRY 
TRANSPORT ze s. 76 przewiduje opracowanie 4 planów mobilności dla 
głównych korytarzy transportowych podczas gdy korytarz wschodni został 
zakwalifikowany jako korytarz uzupełniający. W związku z powyższym 
istnieje ryzyko braku opracowania takiego planu nawet po roku 2030, co w 
konsekwencji będzie negatywnie wpływać na możliwość ubiegania się o 
środki zewnętrzne przez Gminy Jaworzno oraz Sosnowiec w celu 
przebudowy przedmiotowych przystanków kolejowych w obecnej 
perspektywie finansowej. 

Dodano zapis dotyczący oddziaływania korytarza 
na pobliskie miasta województwa małopolskiego 
(Trzebinia, Chrzanów). Kwestie związane z 
infrastrukturą przesiadkową potrzebną w tych 
korytarzach, zostały opisane w dalszej części 
dokumentu. Ramowe plany mobilności będą 
tworzone dla osi rozwojowych obehmujących 
zarówno korytarze główne, jak i uzupełniające.

W opisie pozostałych korytarzy transportowych 
również dodano obszary oddziaływania.

19 Gmina Miasta Jaworzna 08.04.2023 Całość dokumentu

Kwestia kosztów kwalifikowanych  przy dofinansowaniu ze 
środków unijnych realizacji projektów mobilnościowych jako 
elementów kompleksowego planu zrównoważonej mobilności 
miejskiej

Obecne zasady dofinansowania przedsięwzięć z zakresu mobilności 
wymagają aby były to kompleksowe projekty integrujące różne rodzaje 
transportu. Zasadne jest więc aby Instytucja Zarządzająca uznała wpisane do 
Planu Zrównoważonej Mobilności Miejskiej Pakiety zadań jako 
przedsięwzięcia spełniające wymagania do uzyskania ww. dofinansowania.

Kwestie związane z konkretnymi inwestycjami 
będą precyzowane w planach mobilności dla 
posczególnych osi rozwojowych.

1. Rozbudowa infrastruktury energetycznej nie nadąża za 
zmianami, które zachodzą na płaszczyźnie elektromobilności. 
(...) PKM Katowice Sp. z o.o. oczekiwało 3 lata od podpisania 
umowy z firmą Tauron Dystrybucja S.A. na fizyczne przyłączenie 
do sieci dystrybucyjnej dla lokalizacji bazy przy ulicy 

2. Ograniczone sposoby produkcji, dostaw oraz dystrybucji 
paliwa wodorowego zdatnego do użycia w ogniwach 
paliwowych służących do zasilania w energię elektryczną 
autobusów elektrycznych - wodorowych. 

3. Wg ustawy o elektromobilności i paliwach alternatywnych do 
pojazdów niskoemisyjnych zaliczane są również autobusy 
napędzane biometanem. 

4. Założenie o wykorzystaniu do obsługi linii komunikacji 
miesjkiej wyłącznie autobusów bezemisyjnych niesie ryzyko 
wyłącznie zakupów autobusów z silnikiem DIESEL, co przełoży 
się na wzrost zanieczyszczeń środowiskowych. 

21 Gmina Pilchowice 11.04.2023
projekt Prognozy, str. 61, 
tabela 6

 w wierszu PILCHOWICE - PR3: powinno być  "Stanica, ul. 
Gliwicka" literówka, jest "ul. Gliwiecka", powinno być "ul. Gliwicka";

Skorygowane w raporcie dotyczącym prognozy 
środowiskowej.

Do zadania dotyczącego taboru autobusowego 
obok taboru bezemisyjnego został dodany również 
tabor niskoemisyjny.

PKM Katowice Sp. z o.o. wnioskuje o uwzględnienie możliwości 
zrealizowania zadań przewozowych autobusami zasilanymi gazem CNG. 

20
cel operacyjny IV - 
Transport przyjazny 
środowisku

PKM KATOWICE Sp. z o.o. 11.04.2023



22 Gmina Pilchowice 11.04.2023
projekt Prognozy, str. 61, 
tabela 6

w wierszu PILCHOWICE - PR5: powinno być "Nieborowice, ul. 
Rybnicka" 

ul. Wiosenna jest drogą wewnętrzną,  która znajduje się w rejonie (poniżej) 
wiaduktu, przez który przebiega droga krajowa nr 78; ul. Wiosenna nie 
krzyżuje się z drogą krajową; jeżeli pomiary były prowadzone przy drodze 
krajowej, to była to ul. Rybnicka, 

Skorygowane w raporcie dotyczącym prognozy 
środowiskowej.

23 Zastępca Burmistrza Bierunia 11.04.2023

DOBRA MOBILNOŚĆ 
30/50; ROZDZIAŁ II; 
Mapa 6. Lokalizacja dróg 
różnych klas na terenie 
Subregionu Centralnego, 
opracowanie własne na 
podstawie BDOT10k; str. 
36 

Niepójność legendy z opracowaniem mapowym; dot. dróg 
klasy: G, Z, L, D

Na opracowaniu mapowym innym kolorem (szarym) oznaczono drogi klas: 
G, Z, L, D, podczas gdy legenda wskazuje na oznaczenie tych dróg kolorem 
czarnym. Różni się też grubość oznaczenia tych dróg na mapie, gdzie 
zastosowano kreskę o zdecydowanie większej grubości (i czytelniejszą) niż 
wynika z legendy.

Zmieniono kolorystykę linii symbolizujących drogi 
wskazanych klas.

24 Zastępca Burmistrza Bierunia 11.04.2023

DOBRA MOBILNOŚĆ 
30/50; ROZDZIAŁ II; 
DLACZEGO WARTO 
PODJĄĆ TRUD ZMIAN?; 
str. 40

W 2019 r. transport w Subregionie Centralnym generował aż 3 
megatony dwutlenku węgla (tyle co największa elektrownia w 
regionie), odpowiadał za prawie 40% emisji tlenków azotu, a 
korzystający z niego ludzie zabili około 100 osób.

Niejasny dla mnie zapis. Czy chodzi o transport publiczny czy transport 
indywidualny? Zapis sugeruje transport publiczny. Jeśli tak, to czy wskazana 
ilość zabitych osób wynika z faktu wygenerowanych przez transport 
publiczny ilości zanieczyszczeń (w tym tlenków azotu)? Warto byłoby to 
zdanie uściślić, aby było jasne i zrozumiałe dla każdego czytelnika.

Komentarz nieuwzględniony.
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DOBRA MOBILNOŚĆ 
30/50; ROZDZIAŁ IV; 
Korytarze kolejowe; str. 
56-57

Zasadnie wskazano korytarze w osi południowej: Korytarz 
południowy, Korytarz południowo-zachodni oraz Korytarz 
południowo-wschodni. Pominięto jednak istony odcinek linii 
kolejowych relacji Orzesze Jaśkowice – Łaziska Górne – Wyry – 
Tychy jako korytarz uzupełniający Korytarz południowo-
wschodni relacji Tychy – Bieruń – Oświęcim

Obecnie dla zadania rewitalizacji linii kolejowych nr 140/169/179/885/138 
połączenia Orzesze Jaśkowice – Tychy – Baraniec – KWK Piast – Nowy Bieruń 
– Oświęcim kończona jest dokumentacja projektowo-budowlana, na którą 
PKP PLK S.A. otrzymało dofinansowanie z Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Śląskiego na lata 2014-2020. Nie sposób zatem 
pominąć w SUMP części tego zadania, tym bardziej, iż jest ono ściśle 
powiązane z projektem pn. „Zwiększenie zdolności przepustowej linii 
kolejowej nr 140 na odc. Katowice Ligota – Orzesze Jaśkowice poprzez 
budowę 2. toru i dodatkowych przystanków osobowych” zakwalifikowanym 
do Programu „Kolej+”, zakładającym m.in. całkowitą przebudowę układu 
torowego i miejsc obsługi pasażerów w stacji Orzesze Jaśkowice. Dopiero 
kompletna realizacja Projektu Rewitalizacji LK nr 140/169/179/885/138 
pozwoli na uzyskanie założonych efektów dla Projektu realizowanego w 
ramach Programu „Kolej+”. Realizacja zadania rewitalizacji linii kolejowych 
nr 140/169/179/885/138 ma strategiczne znaczenie dla mieszkańców 
Bierunia, Łazisk Górnych, Orzesza, Wyr, Tychów i Oświęcimia. Inwestycja 
pozwoli nie tylko na skrócenie czasu podróży między gminami powiatu 
mikołowskiego a Oświęcimiem oraz powiatem oświęcimskim, ale – dzięki 
budowie nowych przystanków kolejowych w podstrefie Katowickiej 
Specjalnej Strefy Ekonomicznej w Tychach i Bieruniu, stworzy bezpośredni i 
wygodny sposób dojazdu do miejsc pracy z tych miejscowości. Prężny 
rozwój strefy ekonomicznej na pograniczu Bierunia i Tychów przyniesie 
zwiększoną potrzebę zapewnienia obsługi komunikacyjnej tych rejonów. 
Projekt aktywizacji linii kolejowych idealnie wpisuje się w aktualne i przyszłe 
potrzeby okolicznych mieszkańców.

Rozwinięto opis korytarza południowego o łącznik 
z korytarzem południowo-zachodnim.
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DOBRA MOBILNOŚĆ 
30/50; ROZDZIAŁ V; CEL 
STRATEGICZNY II: 
REDUKCJA WPŁYWU 
TRANSPORTU NA 
ŚRODOWISKO I KLIMAT; 
str. 64

W 2050 r. transport w Subregionie Centralnym będzie 
całkowicie bezemisyjny. W 2018 r. przemieszczanie się po jego 
terenie odpowiedzialne było za emisję około 3 Mt CO2.

Prawdopodobnie niespójność zapisów dotyczących roku wyemitowania 
przez transport dwutlenku węgla. W Rozdziale II na str. 40 zapis brzmi: "W 
2019 r. transport w Subregionie Centralnym generował aż 3 megatony 
dwutlenku węgla (tyle co największa elektrownia w regionie), odpowiadał za 
prawie 40% emisji tlenków azotu, a korzystający z niego ludzie zabili około 
100 osób." W zapisie, którego dotyczy uwaga, odniesienie jest do roku 2018.

Skorygowano zapis: prawidłowy rok to 2018.
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DOBRA MOBILNOŚĆ 
30/50; ROZDZIAŁ V; CEL 
OPERACYJNY I: SPÓJNY I 
DOSTĘPNY DLA 
WSZYSTKICH TRANSPORT 
METROPOLITALNY; str. 
67

Funkcjonowanie obszaru Subregionu Centralnego będzie 
oparte na połączeniach kolejowych, regionalnych oraz 
metropolitalnych. Tramwaj, trolejbus oraz autobus będą 
zapewniały dojazd do stacji i przystanków kolejowych oraz 
obsługę wewnątrzmiejską. Na krótszych dystansach będą 
wykorzystywane rowery, hulajnogi, urządzenia transportu 
osobistego i własne nogi. Samochód będzie miał rolę 
uzupełniającą.

Drobna poprawka edytorska; w pierwszym zdaniu bardziej zasadne wydaje 
się zastosowanie dwukropka niż przecinka po wyrazie "kolejowych", tzn. 
Funkcjonowanie obszaru Subregionu Centralnego będzie oparte na 
połączeniach kolejowych: regionalnych oraz metropolitalnych.

Skorygowano.
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DOBRA MOBILNOŚĆ 
30/50; ROZDZIAŁ V; 
Uzupełnimy i 
zmodernizujemy sieć 
drogową, żeby odciążyć 
centra miast z ruchu 
tranzytowego oraz 
usprawnić
istniejące korytarze dla 
transportu zbiorowego i 
stworzyć nowe.; str. 71

W uzasadnionych przypadkach będziemy modernizować
istniejące i budować nowe drogi o funkcjach tranzytowych
lub rozprowadzających, odciążające centra miast i dzielnice
mieszkaniowe, kierujące bezpośrednio ruch do dużych 
ośrodków zatrudnienia jak specjalne strefy przemysłowe czy 
ekonomiczne. Podczas projektowania będziemy dbać jednak o 
to, by nie stanowiły bariery dla ludzi przemieszczających się 
inaczej niż samochodem oraz aby były bezpieczne dla 
wszystkich uczestników ruchu drogowego.
Ponadto będziemy wprowadzać w ich obrębie priorytet dla 
transportu zbiorowego (buspasy, odpowiednie programy 
sygnalizacji itd.) oraz infrastrukturę rowerową i pieszą. Kilka 
takich odcinków zostało już zidentyfikowanych w Strategii 
Rozwoju GZM na lata 2022-2027 z perspektywą do 2035 r.

SUMP nastawiony jest na działania idące w kierunku konsekwentnej 
eliminacji ruchu kołowego, z małymi wyjątkami, gdyż mówi się też o 
modernizacji i uzupełnieniu sieci drogowej. Ta zmodernizowana czy 
wybudowana sieć drogowa ma jednak pełnić specyficzne funkcje: ma 
odciążyć zakorkowane centra miast. Biorąc pod uwagę generatory ruchu 
jakimi są duże ośrodki zatrudnienia: specjalne strefy przemysłowe czy 
specjalne strefy ekonomiczne, zasadnym wydaje się uzupełniene tych 
działań o zapisy mówiące o tworzeniu infrastruktury drogowej kierującej 
ruch bezpośrednio  do tych ośrodków (oczywiście z pominięciem centrów 
miast). Pozwoli to skierować spory odsetek ruchu bezpośrednio w tych 
kierunkach. Oczywiście drogi takie muszą spełniać pozostałe warunki 
wskazane w ramach planowanych działań, tj. nie mogą stanowić barier dla 
ludzi przemieszczających się inaczej niż samochodem oraz muszą być 
bezpieczne dla wszystkich uczestników ruchu drogowego Powinny też w ich 
obrębie być wprowadzane priorytety dla transportu zbiorowego (buspasy, 
odpowiednie programy sygnalizacji itd.) oraz infrastruktura rowerowa i 
piesza.

Kwestia dojazdów do zakładów pracy została 
zabezpieczona w pakiecie  V "Laboratorium 
mobilności" - planuje się przeprowadzenie 
Metropolitalnej Szkoły Prototypowania w tym 
zakresie.









Uwagi ze spotkań konsultacyjnych






